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 المستخلص 
 

في الآونة الأخيرة ، ازداد استخداا  نصات ا اساست الا اماخي  مة نه ست اسة امستخداا  وست اسة اسايتا   سي   
، ني  اعل هذه اسيصاتتت ا نً نلا  منخ تتت ئ اس تتت اع ا وجتتتقي دا  وااد شياد داد اسص تتتر وناتتت دشة اسي خا    

 اع ا داد نصاتت ا اسخاايتتل سذسك ، هص ك ح اة سلاستتخد دة نت نيصم ا اسذء ا اميتتيص دي ساع تتل دت اس تت
اماخي دي سيصه آث ئه  اسجتتتتتتتاقمة داد اسيلأخيه والأفراد  نجتتتتتتتخ ات نعحا اسائاستتتتتتت ا اس  سمة اسخي نع تتتتتتتل دت  
اس تتت اع ا و سااة اسعر مة نل اسخار.اة  ونه  سك ، ن خال اسخار.ااا داد انااخ ندخادة نت اسي خا  ، وي  في 

، وناعي اسييزاا اسيرامة دوئلاا استتتتتت ستتتتتتملا  في ن تتتتتتر    URL.ت   سك اسصاتتتتتتاو واساتتتتتتائ وني عه اسديا ا ودص و 
 اس  اع ا  

نيخرح هذه اسائاستتتتة نيا الا  در ملا  سع تتتتل اس تتتت اع ا سع تتتتل اس تتتت اع ا داد نا.خر و ستتتتخداا  اسييزاا اسصاتتتتمة  
واسيرامة ساخار.ااا نت خلا  ناديت نت امنان ج نخعاد اساستت الاا امنان ج اسيرًر واسيخرخر  دلاوة داد  سك 

سلإيتاائاا اسعر مة اس ا ةة نت ني  ج اسااة اسيائ ة نجتري     Transfer Learning، استخدان  نت نيل اسخعاا  
BERT     وني  ج ن ا.ل اسصل  سد نل ،T5    وني  ج اسرؤ.ة اس تت اعة ، VGG-19  و ResNet50  و 

InceptionV3   

نا  اراا نلأ ئب ندخادة مخخم ئ افضتتتتتتتل نجتتتتتتتخدرج نيزاا ناتتتتتتتمة نت ليت ستتتتتتتخة د تتتتتتتر نيا الا  سااة وني  ج  
كيجتتتتخدرج ساييزاا MARBERTv2 استتتتخدراج اسييزاا اسيرامة سقص ا اسصيا ج نخعاد اساستتتت الا  نا استتتتخداا   

 ءيجخدرج ساييزاا اسيرامة   ensemble of ResNet50 and VGG-19اسصامة، في حيت نا اسخداا   

ساصي  ج اسدردية ءدلا استتتتتتتتتتتت ن سيي ئنة اسصخ اا نه ناك اسد يتتتتتتتتتتتة  وعا  سك، نا استتتتتتتتتتتتخداا  ني  ج اسااة واسرؤ.ة  
 وتت سصيتت  ج نخعتتادة اساستتتتتتتتتتتتتتت الا  نا نييما اسصيتت  ج اسييخرحتتة وتت ستتتتتتتتتتتتتتخدتتاا  نلأيادتتة اسقمتت نتت ا اسيختت حتتة سالأي ائ  

AraFacts وفمي   خعاق ويضتتتتتتتتتت ي  اسداتتتتتتتتتتا  بير اسيخاازنة، شيص  ولأيه نلأيادة لم ن ا اساستتتتتتتتتت الا اسيخعادة ،
  حييت  نخت اا اسخلأت ئب سصيا اصت  نخعتاد اساستتتتتتتتتتتتتت الا سلانان ج اسيرًر AraFacts اسدت يتتتتتتتتتتتتتتة لصت  ودنلأ ت  نه  

وتتتت سصيتتتت   f1-scores  85 ,84واسيختتتترخر  ج احتتتت ديتتتتة اساستتتتتتتتتتتتتتتتتت الا، ي يق نيا اتتتت      داد اسخااسي  نيتتتت ئنتتتتة 

MARBERTv2 و ensemble of ResNet50 and VGG-19   79, 90  داد اسخااسي 

اظ را نخ اا اسخلأ ئب ان اسصي  ج نخعادة اساست الا نعيل و تًل افضتل نت ني  ج اسرؤ.ة اسي اية داد اساتائ  
وم ييًص ت  ان نخدا  داد اسصيت  ج اسيت ايتة داد اسصل  نالتتتتتتتتتتتتتتل اسصخت اا اسخي نايتتتتتتتتتتتتتتاصت   سي ت  فعت سمتة اسييزاا 

 اسصامة في ن    اسع ل دت اس  اع ا ني ئنة و سصي  ج نخعادة اساس الا 

  

 : الكلمات المفتاحية
نع سلأة اساا ا اسيقمعمة، اسذء ا اساتتتص دي، اسخعاا اسعييق، ء تتتل اس تتت اع ا ، نيل اسيعرفة ، امنان ج نخعاد 

 اساس الا
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Abstract 
 

Recently, the use of social media platforms has increased with ease of use and fast accessibility, 

making them a place of rumor proliferation owing to the lack of posting constraints and content 

authentication. Therefore, there is a need to leverage artificial intelligence techniques to detect 

rumors on social media platforms to prevent their adverse effects on society and individuals. Most 

existing studies that detect rumors in Arabic target the text of a tweet. Nevertheless, tweets 

contain different types of content, including text, images, videos, and URLs, and their visual 

features play an essential role in rumor diffusion. 

This study proposes an Arabic rumor-detection model to detect rumors on Twitter 

using textual and visual image features through two types of multimodal fusion: 

early and late. Furthermore, it incorporated the transfer learning of recent Arabic 

versions of the pre-trained language model, bidirectional encoder representations 

from transformers (BERT), text-to-text-transfer-transformers (T5), and popular 

vision models VGG-19, ResNet50, and InceptionV3. Different experiments were 

conducted to select the best textual features among sixteen language models and 

visual feature extractors for building a multimodal model. MARBERTv2 was 

used as the textual feature extractor, whereas the ensemble of VGG-19 and 

ResNet50 was used as the visual feature extractor. Subsequently, the language 

and vision models of the single models were used as a baseline to compare the 

results with those of the multimodal models. The proposed models were evaluated 

using the publicly available dataset AraFacts, and regarding unbalanced classes, 

the multimedia dataset was collected and combined with AraFacts. 

The experimental results of our multimodal model for early and late fusion were 

85% and 84% f1-scores, respectively. Compared to the unimodal model, the 

MAR- BERTv2 and ensemble vision models achieve 90% and 79% f1-scores, 

respectively. The experimental results show that the multimodal models perform 

better than the vision-based model and cannot outperform the text-based model. 

Our findings demonstrate the effectiveness of textual features in rumor detection 

tasks compared with multimodal models. 
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